
Referat af ældrerådsmøde den 18. december 2024 med efterfølgende fællesmøde  
med Ældre- og Omsorgsudvalget, centerchef og direktør samt med repræsentanter for ”§17-4-udvalget” med 

følgende program: 

Kl. 0900 til kl. 1230: Ordinært ældrerådsmøde 

Kl. 1230 til kl. 1300: Fælles frokost 

Kl. 1300 til kl. 1400: Møde med Ældre- og Omsorgsudvalget m.v. 

Afbud:        Inge – Lise, Jane 

Deltagere: Birgit, Conny, Bent, Ebbe, Lars, Jan, Bjarne, Finn og Peter 

 

Dagsorden for ældrerådsmødet kl. 0900 til kl. 1230. 

Ældrerådet indledte mødet med en drøftelse af ændret dagsorden for fællesmødet, hvor ældrerådet gerne 

havde set mere dialog om aktuelle emner / spørgsmål og noget kortere orientering om §17, stk. 4 udvalgets 

arbejde, som begge parter løbende er orienteret om.  

1. Godkendelse af dagsordenen 

Godkendt 

2. Godkendelse af referat fra ældrerådsmødet den 11. november 2024 

Godkendt med tilføjelse af at til mødet den 24.02.2025 kommer forebyggelseskonsulent Britt Østergaard 

og den 24.03.2025 kommer Jamal og Kicki, som bl.a. vil orientere om involvering af frivillige. 

3A: Orientering om dialogmøder om finansiering af Danske Ældreråd og ældrereformen (Peter og Bent) 

Den ændrede finansiering af Danske Ældreråd blev der orienteret om og der skal besluttes ændret 

kontingent, således at det kan lade sig gøre. Derfor indkaldes til ekstraordinært repræsentantskabsmøde 

den 4. februar 2025.  

Den anden halvdel af mødet var en orientering om ældreloven.  

3B: Orientering om mødet i Regionsældrerådets Forretningsudvalg den 16. december (Bent)  

Referatet er udsendt til ældrerådets medlemmer. Der blev drøftet en del om den kommende samlede region 

(Region Øst). Herunder hvilke konsekvenser det kunne få for regionsældrerådene. Sundhedsklyngerne 

nedlægges og bliver til sundhedsråd. Det blev drøftet om rådene er for store og om ældrerådene skal være 

repræsenteret.  Ældrerådet er tilhængere af, at regionsældrerådet forsætter i den nye region. 

Ældrerådsvalgets planlægning igangsættes primo det nye år. Der blev drøftet det uhensigtsmæssige i den 

måde fremtidsfuldmagter kan bruges, hvis der er behov derfor.  

3C: Orientering om mødet i ”fordelingsudvalget” vedr. § 18 og § 79-midler 

Der kommer en oversigt over, hvem der har modtaget midler. 1,13 mio. Er fordelt efter §18 og 378 tkr. er 

fordelt efter §79.  

3D: Deltagelse i Seniorfestivalen den 23. og 24. juli og i ”Foreningernes Dag” den 13. september samt 

eventuelt arrangement den 1. oktober til markering af ”FN`s Internationale Ældredag”. 

Ældrerådet ønsker igen i 2025 at deltage i Seniorfestivalen. Ældrerådet vil gerne deltage. Ældrerådet drøfter 

med Ældre Sagen om der igen i 2025 skal laves et åbent arrangement den 1. oktober 2025.  

3E: Møde med Center for Teknik og Miljø om den fremtidige busdrift, jfr. reaktion på vores høringssvar 

Vi giver en tilbagemelding til administrationen om, at de kommer til ældrerådets møde i april eller maj 2025.  

3F: Deltagelse i ”Pårørendedagen den 3. februar 2025 i Kolding (se vedlagte bilag) 

Endelig beslutning om deltagelse tages ved næste møde.  

3G: Dialog om kommunens forslag til budgetstrategi 2026-2029, jfr. ØK`s dagsorden punkt 184 på mødet 

den 2. december (eventuelt høringssvar?) 

Budgetstrategi skal udarbejdes gennem medinddragelse, men ældrerådet har ikke set oplæg til høring. Det 



kan konstateres at der er mange medarbejdere inddraget, men ældrerådet mener ikke at være inddraget.  

Ældrerådet efterspørger oplysninger om anlægsinvesteringer på plejehjemsområdet. 

 

3H: Fælleskøkkenet 

Brugerrådsmødet gik meget på, hvordan det kan være det er gået, som det er med økonomien. Noget af 

begrundelsen er de prisstigninger på råvarer og lønninger, som der har været i løbet af året. 

Der vil gå lang tid før man er klar til konkurrenceudsætte bl.a. på grund af markedsanalyse.  

3I: Derudover en kort dialog om eventuel supplerende spørgsmål dels til udvalgsmødet den 20. november og 

dels til punkterne på dagsorden til mødet den 18. december (dagsorden udsendes den 13. december). 

Ældrerådet prioriterer sag 104 og 105, hvis der er mere tid 4C, 4D og 4F og så mange af de øvrige punker 

som muligt.  

 

3K: Eventuelt 

Der var en beskrivelse af et eksempel på, hvor dårlig borger blev behandlet i forbindelse med visitation til en 

plejebolig.  

I Roskilde udsendes hver måned orientering til 60+, hvilket måske skulle anvendes lokalt af Guldborgsund 

Kommune, Ældre Sagen og Ældrerådet til at kommunikere om aktiviteter m.v.  

Der blev gjort opmærksom på at det var vigtigt at den frivillige indsats blev værdsat og ikke set på, som en 

belastning hvor den blev anvendt f.eks. På plejehjem.  

 

Kl. 1230 til kl. 1300: Frokost 

Kl. 1300 til kl. 1400: Fællesmøde med Ældre- og Omsorgsudvalget – samt §17, stk.4-udvalg 

Det gode seniorliv (§ 17, stk. 4). Dennis startede med præsentation af udvalgets arbejde, herunder hvad der 

er konstateret af fakta blandt målgruppen. Gitte beskrev, hvad er et godt seniorliv, herunder begrebet sund 

aldring. Udvalget har inviteret bl.a. læger til at fortælle om hvad er et godt seniorliv og ligeledes deres 

vurdering af hvilke behov der er blandt de ældre. Nogle af kommentarerne var ”ensomhed dræber”, vigtigt 

at sætte ind for at fremme god livskvalitet - forebygge. Der har været en undersøgelse (spørgsmål til 

borgere) om hvordan de ser det gode seniorliv. I alt ca. 110 har deltaget i undersøgelsen, som dels har 

bekræftet de antagelser man allerede havde, men også givet kommentarer til eftertanke. Resultatet 

indeholdt bl.a. at have et godt helbred, ønske om kontakt til naboer m.v., dyrke fællesskaber og bevare 

selvbestemmelsen. En del benytter mange af de tilbud der er, andre har brug for støtte og nogen ønsker 

bare at være sig selv, men alle giver udtryk for nærhed og tryghed.  Personer med behov, ønsker handling i 

forhold til behov. Opgaver for udvalget er bl.a. at se på fællesskaber og mobilitet.  

Understøttelse af nuværende aktiviteter, identificering borgere med behov, boformer og tilgængelighed er 

nogle af nøgleordene til at formulere anbefalinger.  

Da denne gennemgang var afsluttet var tiden gået og det blev besluttet at de følgende spørgsmål (4A -4I) 

skulle på den kommende dagsorden medmindre administrationen inden havde svaret ældrerådet skriftligt 

på spørgsmålene.  

4A: Orientering om evalueringen af de åbne mødesteder 

4B: Orientering om antallet af visiterede ældre fra eget hjem, der deltager i aktiviteter på plejecentrene 

4C: Status på aftalen om ændret plejecenterstruktur – herunder orientering om, hvorvidt besparelsen på 10 

- 15 mio. kr. fra administrationens spareforslag er fastholdt – samt oplysning om, hvorvidt besparelsen på 

det generelle serviceniveau på 16.431 mio. kr. fra udvalgsmødet den 22. maj er fastholdt – og er den 

manglende besparelse på 7.151 mio. kr. fundet? 

4D: Oplysning om nattevagter på plejecentrene – samt oplysning om indberetninger om krænkelser, jfr. 

artikel i Folketidende om Lolland kommune.  



4E: Er der internetadgang på kommunens plejecentre? – specielt på Solgården? 

4F: Oplysning om kriterier for visitation til plejebolig og ældreboliger? Regler? 

4G: Oplysning om ventelister for ældre- og plejeboliger. 

4H: Status på arrangementet ”Den sidste tid”. 

4I: Dialog om specielt sagerne på dagsordenen på udvalgsmødet kl. 1400. 

 

Næste møde den 27. januar 2025 kl. 0900 (i fælleskøkkenet) 

                                                       

Peter Müller 

referent 

 

 

 

 


